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nr. AK stillet af Folketingets Miljøudvalg 
 
 
Spørgsmål  
Ministeren bedes redegøre for, hvordan hun vil 
sikre økologiske frugtproducenter mod tab i 
forbindelse med forurening med prosulfocarb i 
år set i lyset af  
• at større arealer i år bliver anvendt til 
tidligt sået vinterhvede, hvor der anvendes 
prosulfocarb som alternativ til vinterafgrøder 
• at disse vinterafgrøder bliver sået 
tidligere i år som følge af den varme sommer  
• at der ikke er nogen sikkerhed for, at 
landmændene følger de nye anvisninger på, 
hvordan sprøjtningen med prosulfocarb bør 
foregå. 
 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Per Clausen 
(EL).      
 

Svar 
Tak for at jeg må komme og redegøre for denne 
vigtige sag. 
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Jeg vil gerne slå fast, at der selvfølgelig ikke skal 
være rester af sprøjtemidler på økologisk frugt. 
Det er helt uacceptabelt. Økologerne skal ikke 
straffes for andres brug af prosulfocarb. 
 
Når man som forbruger køber økologisk, så skal 
man selvfølgelig kunne regne med, at det er 
økologisk. Jeg kan godt forstå, at 
supermarkederne ikke accepterer 
sprøjtemiddelrester i økologisk frugt, og jeg er 
glad for, at de også tager ansvar. Som forbruger 
skal man kunne stole på Ø-mærket. 
 
Det er også et sted vi oplever en stigende 
eksport, og det er derfor vigtigt at slå vagt 
omkring dansk økologi. 
 
Jeg er meget optaget af at få løst problemet. For 
at det kunne ske hurtigt, har det været 
nødvendigt med en frivillig indsats fra branchen. 
Der skal dog ikke herske tvivl om, at jeg vil gribe 
ind med nye tiltag, hvis den handlingsplan som 
branchen har udarbejdet ikke løser problemet i 
år.  
 
Der er gennemført følgende tiltag: 
 

- Producenten af prosulfocarb sprøjtemidlet 
har sammen med Videncenter for Landbrug  
udarbejdet en handlingsplan, der skal 
forebygge problemet. 

- Miljøstyrelsen har godkendt en ændret 
brugsanvisning med skærpede krav til 
anvendelsen af sprøjtemidler med 
prosulfocarb. 
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- Den nye brugsanvisning er udsendt til 
landmændene med Landbrugsavisen og 
Effektivt Landbrug 

- Sidst men ikke mindst har Landbrug & 
Fødevarer for nylig meldt ud, at de holder 
de berørte økologiske avlere skadesløse for 
deres tab i 2013. 

 
Jeg tog umiddelbart efter sommerferien initiativ 
til et møde med Økologisk Landsforening og 
Landbrug & Fødevarer om denne sag. Alle 
deltagere var enige om, at det her er et alvorligt 
problem, og at vi har en fælles interesse i at få 
det løst, så vi sikrer at økologer og 
konventionelle kan leve side om side. 
 
Nu er det op til branchen at bevise, at de kan 
håndtere problemet. Hvis det ikke lykkes, vil jeg 
kræve yderligere tiltag. Det signal sendte jeg 
også på mødet med Økologisk Landsforening og 
Landbrug & Fødevarer. 
 
Fødevarestyrelsen og branchens egenkontrol 
tester æbler for pesticidrester, og 
NaturErhvervstyrelsen fører kontrol med, at 
landmændene rent faktisk følger anvisningerne 
for korrekt sprøjtning med prosulfocarb i deres 
normale kontrol. Så her i løbet af efteråret får 
myndighederne de første resultater, som vil vise 
om der er problemer med rester i æbler og om 
anvisningerne følges.  
 
Jeg er tilfreds med, at Landbrug & Fødevarer 
har valgt at kompensere de to økologer, som i 
2013 havde et tab på grund af prosulfocarb på 
æblerne. 
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Spørgsmålet om, hvad det betyder, at der bliver 
sået tidligere har jeg besvaret d. 29. august. Det  
fremgår af svaret, at tidlig såning alt andet lige 
vil betyde, at risikoen for forurening med 
prosulfocarb er større, selv om æblerne nok også 
vil blive høstet tidligere i år på grund af den 
varme sommer.  
 
Jeg forventer, at handlingsplanen vil virke. Vi 
har alle en interesse i at dette problem ikke 
gentager sig, og her har landbruget en mulighed 
for at demonstrere, at de kan løse problemer 
uden ny regulering. 
 
Hvis det mod forventning viser sig, at 
handlingsplanen ikke får den ønskede virkning, 
så vil jeg ikke tøve med, at gribe ind med nye 
tiltag. Det kan være lovkrav om valg af de bedst 
egnede sprøjtedyser til begrænsning af afdriften 
– altså utilsigtet spredning. Eller vi kan se på, 
om midlets dosering kan nedsættes eller der kan 
fastsættes yderligere krav i forhold til fristerne 
for anvendelse, så æblerne vil være høstet før 
sprøjtning.   
 
Jeg har aftalt med Økologisk Landsforening og 
Landbrug & Fødevarer, at vi, hvis der skulle 
opstå problemer med høsten i år, vil mødes igen 
og drøfte mulighederne. Jeg forventer, at 
Landbrug & Fødevarer vil finde en løsning i 
forhold til kompensation til berørte frugtavlere 
hvis det mod forventning skulle blive 
nødvendigt igen i år. 
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For at opsummere, der har været brug for hurtig 
handling, og derfor er det glædeligt at 
producenten og branchen har taget initiativ til at 
lave en frivillig plan. Der er dog ikke tvivl om at 
jeg vil gribe ind med nye tiltag hvis der fortsat er 
et problem i 2014. 
 


